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يك نشست خبري ديگر مثل همه نشس��ت هاي خبري ديگر پر شد از 
آمار و ارقام دس��تاوردهاي سياس��ي و اقتصادي برجام؛ گزاره هايي كه 
رئيس جمهور با آمار و ارقام بيان مي كند، اما در زندگي روزمره مردم نمود 
عيني ندارد. آمارهايي كه حسن روحاني براي شكوه بخشيدن به برجام 
يك س��اله  دولتش بيان مي كند، براي مردمي كه هر روز درگير گراني 
كالاهاي اساس��ي و بالا رفتن نرخ آب و برق و... ركود در بازار و نوسانات 
بازار ارز و... هستند، معناي چنداني پيدا نمي كند. هر قدر هم لبخند و 
فضاسازي مثبت چاشني تمجيد از برجام شود، تحريم هاي باقي مانده را 
)كه از قضا كم هم نيستند( و عهدشكني هاي امريكاي مودب و باهوش 
را جبران نمي كند. برجام مي تواند موفق ناميده ش��ود، اما نمي شود كه 
بي تأثيري آن را در زندگي مردم عادي منكر شويم. از اين منظر بخش 
برجامي نشست خبري رئيس جمهور در سالگرد يك سالگي اجراي آن، 
حرف جديدي نداشت جز يك هواپيماي ايرباس كه اتفاقاً اولين پرواز 

ايراني اش چند ساعتي قبل از نشست خبري روحاني انجام شد. 
تنها بخش جديد سخنان ديروز روحاني نسبت به نشست هاي خبري 
قبلي اش، همين ايرباس صفري بود كه تازه خريداري شده است. براي 
همين هم البته دستاورد آفريني شد. هم رونق گردشگري به آن گره زده 
شد و هم رونق حمل و نقل و در نهايت از شعف هواپيماي خريداري شده، 
طعنه اي هم به منتقداني خيالي رسيد كه »بعضي انگار مشكل دارند و 
مي گويند ما بايد هواپيماي كهنه  سوار شويم، خب، شما برويد كهنه سوار 
شويد. خود اين خريد يك تحول در اشتغال و زندگي مردم است!« گذشته 
از سطح منطق اين جمله، پي كسي كه گفته بايد هواپيماي كهنه سوار 
شد، نمي شود گشت؛ چه آنكه اصلًا چنين فردي وجود خارجي ندارد و 
روحاني از همان ترفند تكراري آفريدن منتقدان و گزاره هاي غير واقعي و 

پاسخ به آنها براي فرافكني در پاسخ به سؤال بهره برده است. 
اين وارونه نمايي در تحليل است كه عدم حضور گردشگران را به نداشتن 
هواپيما مرتبط كنيم؛ گردشگر مي تواند با هواپيماي كشور خودش به 
ايران بيايد، اما نمي تواند به قوانين اسلامي در ايران تن بدهد و به حق 
بودن اين قوانين، راه را بر بيان دلايل اصلي عدم حضور گردش��گر در 
ايران بسته و راه سوء استفاده را باز مي گذارد كه براي اين عدم حضور 

گردشگران دليل تراشي شود و خريد هواپيما را به آن مرتبط كنند. 
در نشس��ت خبري رئيس جمهور، وارونه نمايي در تحليل، تنها شامل 
برجام و ايرباس نشد و در موضوع روشني مثل رابطه با عربستان سعودي 
هم كه اخبار واضح و روشن و بي نياز از تحليل است، موضوع به شكلي 
ديگر بيان شد. در حالي كه همه مردم مي دانند حج عمره را ايران به دليل 
تعرض دو مأمور س��عودي در فرودگاه جده به دو نوجوان ايراني در بهار 
94 تعطيل كرد و حج واجب هم پس از فاجعه منا در پاييز همان سال و 
به دليل قرباني شدن بيش از 450 زائر ايراني و كارشكني دولت سعودي 
در رسيدگي به مجروحين و بازپس دادن پيكر قربانيان و بعد گذاشتن 
شروط عجيب و غريب براي حضور ايرانيان در حج 95 عملًا مسيري جز 
تعطيلي نداشت، حسن روحاني روز گذشته گفت كه »ما با عربستان به 
عنوان يك كشور مسلمان و همسايه از نظر روابط دوجانبه مشكلي نداريم 
كه بخواهيم حل كنيم، مشكل ما مربوط مي شود به تجاوز عربستان به 
يمن، به مداخلات عربستان در بحرين و مداخلات و برنامه هايي كه در 
منطقه دارد.« گويا رئيس جمهور محترم  نمي خواهد بپذيرد كه دولتش 
صرف نظر از مسائل منطقه، با دولت عربستان به مشكلات جدي در حد 

قطع رابطه كامل و بستن سفارتخانه ها رسيده است. 
نكته آخر اينكه در نشست خبري ديروز، هيچ رسانه منتقد دولت اجازه 
طرح سؤال نيافت و تنها به يك روزنامه اصولگرا )روزنامه رسالت( اجازه 
طرح سؤال داده ش��د؛ و در واقع هيچ يك از منتقدان جدي برجام در 
نشست خبري يك سالگي اجراي آن اجازه س��ؤال از رئيس جمهور را 
نيافتند. چهار رس��انه اصلاح طلب و دولتي، دو مورد صداوسيما، چهار 
رسانه خارجي و يك روزنامه اصولگرا نشان از مهندسي نشست بر مبناي 
يك هراس دارد. مورد پرس��ش قرار گرفتن از يك فتح الفتوح و از يك 
موفقيت نبايد اينقدرها هم سخت باشد كه كار را به سانسور منتقدين و 

بستن دهان آنها بكشاند؛ اين طور نيست؟

در آستانه نشست قزاقستان صورت گرفت
رايزني شمخاني با همتاي روسي

دبي�ر ش�وراي امني�ت مل�ي فدراس�يون روس�يه و دبي�ر 
ش�وراي عال�ي امني�ت مل�ي كش�ورمان، درب�اره آخري�ن 
تح�ولات س�وريه پ�س از آت�ش ب�س، گفت وگ�و كردن�د. 
به گزارش دبيرخانه ش��وراي عالي امنيت ملي، دريابان علي شمخاني 
در گفت وگوي تلفني با نيكلاي پاتروش��ف بر ضرورت رايزني مستمر 
دو طرف به منظور پيشبرد فرايندهاي سياسي در بحران سوريه تأكيد 
كردند. آخرين تحولات سياسي، امنيتي و نظامي روسيه پس از استقرار 
آتش بس، همچنين، بررسي راهكارهاي تقويت و ادامه مبارزه مشترك 
با تروريسم تكفيري به ويژه گروه هاي جبهه النصره و داعش در سوريه 
تا نابودي كامل اين جريان ها از محورهاي رايزني شمخاني و پاتروشف 
بود. طي روزهاي اخير و با نزديك شدن به زمان برگزاري اجلاس سه 
جانبه سياسي كه با ابتكار ايران، روس��يه و تركيه در نيمه دوم امسال 
ميلادي در شهر آستانه پايتخت قزاقستان برگزار مي شود، رفت و آمد و 
گفت وگو ميان مقامات سياسي، نظامي و امنيتي تهران، مسكو و دمشق، 

افزايش قابل توجهي داشته است. 
---------------------------------------------------

آصفري:  امنيت امروز كشور
 مديون توان دفاعي است

عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي در مجلس نهم با بيان 
اينكه امنيت امروز كش�ور به دليل توان بالاي دفاعي است، گفت: 
توان موشكي كشور باعث شد طرف غربي پاي ميز مذاكره بنشيند. 
محمدحسن آصفري در گفت وگو با فارس، در واكنش به صحبت هاي 
علي مطهري مبني ب��ر »كم عقلي« خطاب كردن برگ��زاري رزمايش 
موشكي و تخطئه قدرت موشكي كشور، اظهار داشت: كساني كه فكر 
مي كنند جمهوري اسلامي ايران نبايد رزمايش موشكي برگزار كند و 
حوزه دفاعي خود را از اين طريق تقويت كند، نشان از كم عقلي اين افراد 
است. وي افزود: امروز اگر ما توانس��ته ايم با طرف غربي مذاكره كنيم و 
آقايان مانور برجام را بدهند، اين فقط به توان موشكي ما مربوط بوده كه 
منجر شده طرف غربي پاي ميز مذاكره بنشيند وافرادي كه اين حرف ها 
را مي زنند از الفباي سياس��ت اطلاعي ندارند. آصفري تصريح كرد: اين 
افراد هدف شان جمع آوري رأي براي طيف خاصي است كه فكر مي كنند 
با اين گونه صحبت ها مي توانند رأي خاكستري جامعه را جمع آوري كنند 
و آنها را به افكار خودشان نزديك كنند، اما امروز همه و حتي كساني هم 
كه به نظام اعتقادي ندارند، اين باور را دارند كه امنيت امروز كشور به دليل 
همين رزمايش ها و بالا بردن توان دفاعي كشور است. عضو كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي در مجلس نهم اظهار داشت: آقاي مطهري 
از اين گون��ه حرف ها زياد مي زن��د و اين حرف ها غي��راز اينكه خوراك 
مطبوعات و رسانه ها باشد، جنبه اجرايي و عملياتي ندارد و قرار هم نيست 
نيروهاي مسلح ما براي برگزاري مانور موشكي و رزمايش هاي موشكي 
خود به صحبت هاي مطهري و امثال آن توجه كنند و نظر آنها را بپرسند. 
وي در پايان خاطر نشان كرد: توان نيروهاي مسلح ما تحت نظارت ستاد 
فرماندهي كل قواس��ت و علي مطهري كه نايب رئيس مجلس است به 
نظرم يكبار اصل 110 قانون اساس��ي درخصوص اختيارات رهبري را 

بخواند و بعد درباره نيروهاي مسلح نظر بدهد. 

نشست خبري روحاني با دوستان رسانه اي 

برجام براي امريكا خير است ترامپ نمي فهمد

ادامه از صفحه اول
رئيس جمهور گفت: درباره اينكه در آينده سوريه 
چه كسي حاكم باش��د يا چه دولتي روي كار باشد 
و چگونه و چه كسي رئيس جمهور باشد همه اينها 
وابسته به نظر مردم سوريه است و هيچ كس حق 
ندارد از طرف مردم س��وريه تصميم بگيرد، ما بايد 
فضاي صلح و ثبات را فراهم كنيم و شرايط را براي 
انتخابات آزاد آماده كنيم و هر چه رأي مردم باشد 

همه بايد بپذيرند. 
 با عربس�تان در روابط دوجانبه مش�كلي 

نداريم
در ادامه اين نشس��ت خبرنگار ش��بكه تلويزيوني 
»روسيه اليوم « پرسيد چهار س��ال پيش در يك 
نشس��ت خبري وعده كردي��د كه رابط��ه ايران و 
كش��ورهاي ش��وراي همكاري خصوصاً عربستان 
بهبود پيدا مي كند، در حالي كه ش��اهد اين بوديم 
كه تشنج با عربستان بيشتر شد و حتي روابط قطع 
و سفارت آن نيز بسته ش��د اما الان صحبت هايي 
هست كه ميانجيگري هايي از جانب كويت و عراق 
انجام مي شود. شما اين حركت هاي ميانجيگرايانه 
را تأييد مي كنيد؟ و اينكه شرايط ايران براي بهبود 

روابط با عربستان چيست؟ 
رئيس جمهور در پاس��خ به اين سؤال گفت: اساس 
سياست جمهوري اسلامي ايران به خصوص دولت 
يازدهم همواره روابط نزديك تر با همسايگان به ويژه 
با كشورهاي اسلامي بوده است. كشورهاي شوراي 
همكاري خليج فارس هم از اين مس��ئله مستثنا 
نيستند ما هميشه روابط خوب را با آنها مي خواستيم 

و تلاش مان براي اين بوده روابط مان بهتر شود. 
روحاني افزود: عربستان سعودي خود مشكل را آغاز 
كرد، حمله به كشور همسايه كه هيچ مبنايي نداشت 
و امروز هم ندارد و به نفع منطقه و خود عربس��تان 
است كه هرچه زودتر اين حملات را به كشور عزيز و 
برادرمان يمن قطع كند و مداخلاتي كه در بحرين و 

در موضوع تروريسم در منطقه داشته است. 
رئيس جمهور بدون اشاره به جنايات دولت عربستان 
در حادثه منا كه به ش��هادت هزاران نفر از حجاج 
بيت الله الحرام منجر ش��د، گفت: ما با عربستان از 
نظر روابط دوجانبه مشكلي نداريم كه بخواهيم حل 
كنيم، مشكلات ما مربوط است به تجاوز عربستان 
به يمن و مداخلات آنها در بحرين و برنامه هايي كه 
در منطقه دارد. رئيس جمهور افزود: ما با عربستان 
درباره مس��ائل مختلف مذاكراتي داشتيم تا اينكه 
مسئله اعدام شيخ نمر پيش آمد و موضوع سفارت و 
به هر حال روابط را خود عربستاني ها يكجانبه قطع 
كردند، ما خواستار قطع رابطه نبوديم. روحاني گفت: 
از آن زمان تا به الان كشورهاي مختلفي آمدند به 
عنوان ميانجيگري بين ايران و عربستان كه تعداد 
زيادي هم هستند؛ ما اميدواريم ريشه هاي مسئله 
بتواند حل ش��ود و ما مي خواهيم در منطقه صلح 
و ثبات باشد. ايران نه قصد دارد در مسائل داخلي 
عربستان مداخله كند و نه مي خواهد كه عربستان از 
صحنه سياسي منطقه حذف شود، اما در عين حال 
وقتي عربستان به كش��ور همسايه مظلوم تجاوز و 
آن را بمباران مي كند و تروريست ها از منابع مالي 
و تسليحات آنها استفاده مي كنند كه اين موضوع 
است كه مشكل آفرين است و اين مشكل هم فقط 

براي ايران نيست براي كل منطقه است. 
  مذاكره مج�دد در خص�وص برجام هيچ 

معنايي ندارد
رئيس جمهور گفت: مذاكره مجدد درخصوص برجام 
هيچ معنايي ندارد و اين مذاكرات تكميل شده و در 

سازمان ملل هم تأييد شده است. 
آقاي روحاني در ادامه سخنانش در نهمين نشست 
خبري در دولت يازدهم در پاسخ به سؤال خبرنگار 
بلومبرگ مبني بر اينكه اگر آقاي ترامپ پس از ورود 
به كاخ سفيد درباره برجام تصميم به مذاكره مجدد 
بگيرد چ��ه تدابيري انديش��يده ايد و همچنين در 
پاسخ به سؤال ديگر اين خبرنگار مبني بر اينكه آيا 
در انتخابات سال آينده شركت خواهيد كرد، افزود: 
غير از قسمت آخر كه جواب دادن به آن سخت است 

به قسمت اول سؤال تان پاسخ مي دهم. 

رئيس جمهور گفت: آق��اي ترامپ تا ب��ه حال در 
اظهاراتش درباره برجام اظهار خوش��حالي نكرده 
يا گفته توافق خوبي نبوده ي��ا آن را بدترين توافق 
دانس��ته اس��ت و با تعبيرات مختل��ف وي روبه رو 
بوده ايم. روحاني افزود: اينها بيش��تر شعار است و 
بعيد مي دانم زماني كه آقاي ترامپ وارد كاخ سفيد 
ش��ود در عمل اتفاقي بيفتد چراك��ه برجام توافق 
دوجانبه نيست كه ايشان بگويد خوشش مي آيد يا 
نه. رئيس جمهور گفت: در هر حال مذاكره مجدد در 
بحث برجام هيچ معنايي ندارد چراكه اين مذاكرات 
مقدمه اي براي توافق بوده و س��ال ها طول كشيده 
است و تقريباً از سال 82 اين مذاكرات آغاز شد و در 
دولت يازدهم هم حدود دو سال و نيم مذاكره زمان 
برد و درباره بند بند و جمله جمله آن مباحثه  صورت 
گرفت. روحاني افزود: اين گونه اظهارنظرها مثل اين 
مي ماند كه كسي بگويد پيراهني را كه تن تان است 
مي خواهيم به پنبه تبديل كنيم و دوباره خياط آن 
را بدوزد؛ بازگشت به گذش��ته هيچ معنايي ندارد 
و مذاكره اي در خصوص برجام نخواهيم داش��ت. 
رئيس جمهور گفت: در خص��وص اينكه با حضور 
رئيس جمهور جديد در كاخ سفيد چه تأثيري در 
انتخابات ايران خواهيم داشت هم بايد بگويم تأثيري 
ندارد چراكه ايران روند انتخاباتي خود را دارد و آنچه 

خواست مردم باشد در انتخابات عملي مي شود. 
 برجام براي امريكا خير است

روحاني در بخش ديگري از اين نشست با تأكيد بر 
اينكه تحريم برداشته ش��ده است، گفت: اما اينكه 
امريكايي ها بدعهدي  كرده اند، درس��ت است، آنها 
بدعهدي كرده اند. رئيس جمهور با تصريح بر اينكه 
آيسا تحريم جديدي نيست و اجرا هم نشده است، 
عنوان داشت: آيسا تمديد يك تحريم قبلي است و 

البته اين از نظر ما نقض برجام است. 
روحاني گفت: دولت امريكا با فشارهايي كه ايران به 
1+5 وارد كرد دو كار كرد؛ يكي اينكه اين تمديد را 
كه كنگره آن را انجام داد رئيس جمهور آن را امضا 
نكرد البته نمي خواهم بگويم حال كه امضا نكرده به 
وظايفش عمل كرده است، چرا كه وظيفه اش اين 
بود كه وتو بكند.  نكته دوم اين اس��ت كه بلافاصله 

آن را بلااثر كردند. 
وي تصريح كرد: اگ��ر آن را بلااثر نمي كردند كه ما 
اينجا آرام نمي نشستيم و خيلي چيزها تحقق پيدا 
مي كرد و خيلي برنامه ها داشتيم. روحاني گفت: اين 
در عين حال يك تخلف است كه ما در برابر آن اقدام 
كرده ايم و اقدام ما نيز اين بود كه دستوري كه من به 
وزير خارجه و سازمان انرژي اتمي دادم كه يكي اجرا 
شده و ديگري در حال اجرا است، بنابراين اين قدم ها 
نسبت به آيسا برداشته ش��د. رئيس جمهور گفت: 
اينكه آيا ممكن است ما در آينده بدعهدي هايي را 
شاهد باشيم ممكن است، اما اينكه چطور اين توافق 
را انجام داديم، اين توافق يك چارچوبي داش��ته و 
مكانيزم هم دارد كه اگر كسي تخلف كند بر مبناي 

آن مكانيزم ها عمل خواهيم كرد. 
رئيس جمهور گفت: برجام چيزي نيست كه يك نفر 
كه در كشوري انتخاب شده است بخواهد بگويد من 
از آن خوشم نمي آيد؛ خيلي ها ممكن است از خيلي 
چيزها خوش شان نيايد اما برجام براي امريكا خير 
اس��ت و او )ترامپ( نمي فهمد ، »عسي ان تكرهوا 
شيئاً و هو خير لكم«)!(  زيرا برجام فضاي جديدي را 
در دنيا به وجود آورده كه به ضرر كسي نيست و برد 
برد بوده و به نفع همه است. وي بيان داشت: حال 
آنها اينگونه فكر مي كنند و رئيس جمهور منتخب 
اين گونه است اما در عين حال برجام چيزي نيست 

كه دولتي يا كسي بتواند آن را نقض كرده يا زير پا 
بگذارد و ما ان شاءالله اين مسير را ادامه خواهيم داد 

البته بايد تدبير خود را به كار ببريم. 
روحاني در ادامه  با ابراز خرسندي از اينكه در ابتداي 
امسال به مردم وعده داده بود كه كشور به رشد 5 
درصدي دست يابد، گفت: بس��يار سپاسگزارم از 
كارآفرينان، از فعالان اقتص��ادي، از خدمتگزاران 
م��ردم، از همه مقام��ات، از همه قوا كه دس��ت به 
دس��ت هم داديم و تا امروز ش��اهد رش��د بيش از 
5 درصد هس��تيم. يعني رش��د 4/7 درصد كه در 
منطقه ما نظيري براي آن تا امروز نمي شناسيم و 
در سطح جهان نيز نمونه هاي خيلي زيادي ندارد. 
آن هم در ش��رايط امروز جهان كه معمولاً با نوعي 
ركود اقتصادي مواجه اس��ت.  اين در حالي است 
كه كارشناسان بر اين باورند كه رشد اقتصادي در 
واقع تكثير وضع موجود است و اين رشد را نتيجه 
مستقيم افزايش فروش نفت از اغاز فصل زمستان 
مي دانند. بنابراين پيش بيني هاي قطعي نيز نشان 
مي دهد كه رشد ناش��ي از فروش نفت و باز كردن 
در چاه ها و استخراج آن در فصل زمستان متوقف 

مي شود. 
 700 هزار شغلي كه باورش براي خبرگزاري 

دولتي هم سخت بود! 
وي همچني��ن بارديگر بر توليد 700 هزار ش��غل 
خالص تأكيد كرد وگفت: در كش��ور ما ايجاد اين 
ميزان شغل نظاير زيادي ندارد البته براي كشور ما 
به خاطر انباشت مسائلي كه در سال هاي گذشته 
داش��تيم نياز به كارهاي زيادي داريم.  با اين حال 
ظاهراً ب��اور اين آمار ب��راي خبرن��گار خبرگزاري 
دولتي دانش��جويان اي��ران كه به نوع��ي نماينده 
دانش��جويان بود، خيلي س��خت ب��ود و از اين رو 
بلافاصله از رئيس جمهور س��وال كرد: در صورت 
امكان جزئيات شغل هاي ايجاد شده در بخش هاي 
مختلف را به تفكيك بگوييد، چون بيشتر بيكاران 
فارغ التحصيلان هستند و سهم انها چقدر است؟ 
روحاني در پاسخ به اين سؤال بدون اشاره به جزئيات 
بخش هاي مختلف بارديگر به عملكرد دولت قبلي 
تاخت و تنها به اين بسنده كرد كه سهم ايجاد شغل 
براي جوانان و زنان بيشتر بوده است. وي در اين باره 
افزود: آن سال هايي كه بايد اشتغال ايجاد مي شد و 
سال هايي بود كه شرايط فروش نفت ما و درآمدهاي 
نفتي ما خوب ب��ود و در آن مقطع كار تأخيري هم 
انجام گرفت و آن اينكه فضاي دانش��گاه ها وسعت 
پيدا كرد، پيام نور، دانش��گاه هاي دولتي، علمي � 
كاربردي و آزاد و ... همه اينها توسعه يافتند و جوانان 
را جذب كردند. يك دفعه آمار دانشجويان ما به 4 
ميليون نفر، الان هم آمار دانش��جويان ما حدود 5 

ميليون نفر است. 
وي افزود: در يك س��ال يك ميلي��ون و 200 هزار 
نفر نيازمند شغل هس��تند، ما براي 700 هزار نفر 
توانستيم شغل ايجاد كنيم، اين بدان معناست كه 
500 هزار نفر بيكار به جمعيت بيكاران كشور اضافه 
شده است، بنابراين بيكاري در مجموع افزايش پيدا 

كرده است و ما در زمينه اشتغال عقب هستيم. 
روحاني در ادامه در پاسخ به سؤالي پيرامون اقدام 
ويژه و جهشي دولت براي حمايت از توليد و هدايت 
نقدينگي بدون اش��اره به اصل موضوع بار ديگر به 
برجام كه كليدواژه اين مصاحب��ه خبري اش بود، 
اش��اره كرد و گفت: دولت در تلاش ب��راي اجراي 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي است، خوشبختانه 
برجام فضاي فعاليت براي اقتصاد مقاومتي را آسان تر 
كرد. برجام يك سرمايه گذار و يك توليدگر نيست، 

بلكه فضا را آماده مي كند و موانع را برمي دارد. 
وي اما در ادامه و در اظهارنظري عجيب توليد بيشتر 
نفت خام و فروش آن را اقتصاد مقاومتي خواند، در 
حالي هدف اصلي اقتصاد مقاومتي كاهش وابستگي 
به درآمدهاي نفتي ب��ود و در اين باره گفت: اولين 
كاري كه امسال در حوزه اقتصاد مقاومتي صورت 
گرفت، در مسئله نفت و گاز بود. اينكه توليد نفت از 2 
ميليون به 3 ميليون بشكه برسد و صادرات نفت ما 
از يك ميليون بشكه به بالاي 2 ميليون بشكه برسد، 
كار ساده اي نيس��ت. همچنين در پتروشيمي نيز 

اقدامات خوبي صورت گرفته است. اقتصاد مقاومتي 
همين است كه توليد بالا برود، صادرات بيشتر شود 
و اشتغال بيشتر شود.  اين در حالي است كه سهم 
ايجاد اشتغال ناشي از افزايش استخراج يك ميليون 
بشكه نفت و فروش خام آن در بازارهاي بين المللي 

قادر به توليد كمتر از 10 هزار نفر است. 
  هواپيما ب�راي راننده تاكس�ي و مغازه دار 

داراي خاصيت است 
وي همچنين در توجيه خري��د هواپيما نيز گفت: 
خريد هواپيما صنعت گردش��گري ما را به حركت 
درمي آورد. بعضي مي گوين��د خريد هواپيما براي 
مردم چه خاصيتي دارد. اين درحالي است كه خريد 
هواپيما براي راننده تاكس��ي، براي مغازه دار، براي 
هتل دار و براي همه كساني كه در مسئله گردشگري 

فعالند، خاصيت دارد. 
رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه صنعت هوايي يكي 
از پايه هاي صنعت گردش��گري است، گفت: مردم 
اي��ران مي خواهند در حوزه هوايي پول ش��ان را به 
ش��ركت هاي ديگر بدهند و در سال 4 تا 5 ميليارد 
دلار پول مل��ت به جيب ش��ركت هاي هواپيمايي 
همسايه برود. حال مردم ما يك هواپيماي سالم و 
تميز سوار شوند، مشكلي داريم؟ بعضي انگار مشكل 
دارند و مي گويند ما بايد هواپيماي كهنه سوار شويم، 
خب، شما برويد كهنه سوار شويد! خود اين خريد 

يك تحول در اشتغال و زندگي مردم است. 
 تأسف رئيس جمهور براي يك نفر

 به جاي 11 ميليون حاشيه نشين!
»اينكه در مقام عمل برخي از موارد حقوق شهروندي 
امروز هنوز عملياتي نمي شود، متأسف هستم.« اين 
بخشي از صحبت هاي رئيس جمهور در نشست روز 
گذشته با اصحاب رسانه بود كه در پاسخ به ضمانت 
اجرايي حقوق شهروندي و جلوگيري از حضور يكي 
از سران فتنه در مراسم آيت الله هاشمي به عنوان 
يك حق ش��هروندي بيان كرد. اين در حالي است 
كه رئيس جمهور دستاورد برجام براي فقرا را بيمه 
11ميليون حاشيه نشين دانست؛ 11ميليون نفري 
كه بي ترديد حق و حقوق شهروندي ش��ان بسيار 
فراتر از بيمه اي اس��ت كه با عنايت به برخورداري 
از حداقل امكان��ات و انتقادات بس��ياري كه خود 
دولتمردان از جمله وزير بهداشت به آن دارند، در 
عمل هيچ دردي از آنها دوا نخواهد كرد. با وجود اين 
اما دكتر روحاني براي اين 11 ميليون حاشيه نشين 
و آسيب هاي فراواني كه در متن زندگي شان وجود 
دارد، تأس��ف نخورد و مخاطب تأسفش تنها يك 

نفر بود! 
رئيس جمهور در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه 
دستاوردهاي برجام براي حاشيه نشينان و فقراي 
جامعه چيس��ت،  برجام را متعلق ب��ه همه ملت از 
جمله اقشار مستضعف جامعه دانس��ت و با اشاره 
به دستاوردهاي برجام براي حاشيه نشينان گفت: 
حاشيه نش��ينان را بيمه كردي��م. 11ميليون نفر 
حاشيه نشين كه بسياري از آنها بيمه نداشتند امروز 
تحت پوشش بيمه قرار گرفتند و بهداشت و درمان 
به آنها خدمات مي دهد. روحان��ي افزود: ما برخي 
داروها و تجهيزات پزشكي را ناچار بوديم از بعضي 
جاهايي بگيريم كه صددرصد ايده آل نبود اما اكنون 

راه باز شده است. 
 پيگيري منظم روحان�ي براي حقوق چند 

نفر
رئيس دولت يازدهم در پاس��خ به سؤالي در مورد 
منشور حقوق شهروندي و ضمانت اجرايي آن گفت: 
حقوق شهروندي از وعده هاي من در سال 92 بود 
كه در 100  روز اول فعاليت دولت متن ابتدايي آن 
را منتشر كرديم و با دريافت نظرات مختلف منشور 
خوب و جامعي حاصل ش��د كه البته ممكن است 

بعدها كامل تر هم بشود. 
روحاني با اشاره به اينكه منشور حقوق شهروندي 
متكي به قانون اساس��ي و به خصوص فصل سوم 
قانون اساسي است، خاطر نشان كرد: منشور حقوق 
شهروندي را به تك تك دستگاه هاي اجرايي ابلاغ 
خواهم كرد، البته نكته اي كه وجود دارد اين است 
كه حقوق شهروندي تنها به دستگاه اجرايي تعلق 
ندارد و اگر دولت آن را اجرا كند قواي ديگر نيز بايد 
در اين مسير به دولت كمك كند و اميدواريم دو قوه 
ديگر در كنار قوه مجريه در اجراي حقوق شهروندي 
همراهي لازم را داشته باشد.  روحاني افزود: اينكه 
در مقام عمل برخي از موارد حقوق شهروندي امروز 

هنوز عملياتي نمي شود، متأسف هستم. 
رئيس جمهور تصريح كرد: به عنوان رئيس جمهور 
همواره مسائل حقوق شهروندي را دنبال مي كنم و 
با وزير دادگستري كه پيوند بين قوه قضائيه و مجريه 
هستند، به طور كتبي و شفاهي همواره اين موارد را 

به طور منظم دنبال مي كنم. 

كبري آسوپار

جعفر تكبيري
  گزارش يك

چهارمين گزارش فصلي برجام به مجلس ارائه شد

خودداري بانك هاي بزرگ  
از كار كردن با  ايران

بالاخره چهارمين گزارش وزارت خارجه درباره برجام به كميسيون 
امنيت مل�ي و سياس�ت خارجي مجلس رس�يد. اين گ�زارش بر 
اس�اس مصوبه مجلس ش�وراي اس�امي در بازه  زماني س�ه ماه 
به مجلس ارائه مي ش�ود. ح�الا و در يك س�الگي برج�ام وزارت 
خارج�ه در بخش ه�اي گوناگون ب�ه نق�د عملكرد برج�ام اعم از 
هس�ته اي، اقتصادي و همچنين عملك�رد كش�ورها مي پردازد. 
شايد از نقاط ضعف اين گزارش كه در گزارش هاي پيشين هم مشاهده 
مي شد، اين باشد كه اشاره اي به تأثيرات بدعهدي طرف هاي مقابل بر 
رفع تحريم ها نكرده و در آن تنها به موارد به مثبت پرداخته شده است. 

 آغاز تزريق گاز به سانتريفيوژ هاي نسل 8
در حوزه هس��ته اي مهم ترين بخش از گ��زارش وزارت امورخارجه به 
همكاري هاي ايجاد ش��ده در نتيج��ه برجام با كش��ورها و طرف هاي 
خارجي در حوزه هسته اي مي پردازد. شايد مهم ترين بخش فني اين 
گزارش مواردي باشد كه به تأسيس��ات فردو و همچنين رآكتور اراك 
مي پردازد.  همچنين اين گزارش ش��امل جزيياتي در خصوص تزريق 
گاز به سانتريفيوژهاي نسل 8 ايران است. در اين گزارش عنوان شده كه 
تست با گاز اورانيوم روي ماشين IR-8 پس از رفع موانع و آماده سازي 
ماشين از ابتداي بهمن ماه آغاز خواهد شد. سانتريفيوژهاي نسل 8 به 
دليل توانايي بالاي خود در غني سازي به شدت مورد توجه امريكا و رژيم 

صهيونيستي قرار دارد. 
همچنين درباره تبديل تأسيسات هسته اي فردو به مركزي براي تحقيق 
و توسعه آمده است، مذاكرات فني و تخصصي جهت توليد ايزوتوپ هاي 
پايدار در تأسيسات فردو با طرف روس��ي ادامه دارد و پيش نويس فاز 

اوليه در حال نهايي شدن است. 
در بخش ديگري از اين گزارش درباره خريد كيك زرد در قبال تعويض 
آن با آب سنگين نيز تصريح شده كه در قبال فروش 38 تن آب سنگين 
توليدي ايران به روسيه، قريب به 130 تن اورانيوم طبيعي از آن كشور 
خريداري شد. مجوز مربوط از سوي كانال خريد برجام صادر شده است 
و مواد خريداري شده به زودي به ايران حمل مي شود. لازم به ذكر است 
كه كمالوند، سخنگوي سازمان انرژي اتمي در نشستي به اين نكته اشاره 
كرده بود كه انگلستان به دليل برخي از تنش هاي موجود مانعي بر سر 

انتقال اين مواد محسوب مي شود. 
در گزارش وزارت امور خارجه در ارتباط با بازطراحي رآكتور آب سنگين 
اراك، عنوان ش��ده كه مذاكره ب��ا چين جهت انعقاد قرارداد مش��اوره 
بازطراحي مفهومي به مراحل پاياني رسيده است. مذاكره بر سر تعيين 
نوع سوخت رآكتور مذكور كه از حساسيت خاصي برخوردار است ادامه 
دارد. پيش از اين و در پي امضاي توافق برجام هس��ته مركزي رآكتور 

اراك خارج و قرار شد اين رآكتور به شيوه جديد باز طراحي شود. 
 بانك هاي بزرگ به سراغ ايران نمي آيند

بخش مهمي از اين گزارش به معرفي دستاوردهاي اقتصادي برجام به 
خصوص در حوزه بانكي و نفت كه به دليل تحريم هاي يك جانبه و چند 
جانبه بين المللي با مشكلات فراواني روبه رو شده اند، پرداخته است. 
همچنين در اين گزارش با ارائه نم��وداري به افزايش تعداد كارگزاري 

روابط بانكي بين ايران و بانك هاي بين المللي نيز اشاره شده است. 
در گزارش وزارت امورخارجه در همين باره آمده است، گشايش هايي 
كه در اثر رفع تحريم هاي طبق برجام در حوزه بانكي و مالي پديد آمده 
بسيار وسيع و قابل توجه بوده و سيستم بانكي و مالي كشور را به طور 
كلي از مرحله بحران خارج نموده است. به رغم وجود برخي مشكلات 
كه عمدتا برجامي نيستند و به تحريم هاي اوليه و غيرهسته اي امريكا، 
قوانين پولشويي و ... مربوط مي ش��وند، مي توان گفت سيستم بانكي 
كشور با مانع تحريمي جدي مواجه نيست و هيچ كجا در بن بست قرار 
ندارد.  البته اين گزارش بر اين نكته تصريح كرده اس��ت كه اين روابط 
تنها با بانك هاي كوچك  برقرار ش��ده است و روابط با بانك هاي بزرگ 

در حال راه اندازي است. 
 سكوت در قبال تافي تمديد آيسا

در گ��زارش وزارت امور خارجه همچني��ن به تمديد قانون آيس��ا در 
كنگره امريكا و مغايرت آن با تعهدات امريكا در برجام نيز اش��اره شده 
اس��ت. در اين گزارش از نظر ايران تصويب مجدد قانون آيسا مغاير با 
تعهدات برجامي امريكا به شمارآمده است. با اين حال در اين گزارش 
هيچ اشاره اي به اقدامات موثر ايران در قبال اين اقدام به غيراز تشكيل 

كميسيون مشترك برجام نشده است. 
در كنار اين گزارش ف��وق به تحليلي در قبال نق��ش ترامپ در اجراي 
برجام، فضاي ايران هراس��ي و نقش معاهده FATF پرداخته و آن را 

يكي از چالش هاي مهم در اجراي برجام معرفي كرده است. 
 برجام در نفت چه كرده است

در خصوص گش��ايش ها در بخش نفت و پتروشمي نيز آمده است: در 
حال حاضر وزارت نفت با 25 شركت بزرگ نفتي و بين المللي در حال 
مذاكره مي باشد و تا دي ماه 1395 تعداد 17 يادداشت تفاهم نيز امضا 
ش��ده اس��ت. طبق اعلام وزارت نفت، در حال حاض��ر قراردادهاي در 
حال مذاكره در شركت ملي نفت 31ميليارد دلار، در پخش و پالايش 
11ميليارد دلار و در پتروشيمي حدود 10 ميليارد دلار مي باشد و پيش 
بيني مي ش��ود بخش قابل ملاحظه اي از اي��ن قراردادها طي ماه هاي 
آينده نهايي شود.  همچنين در بخش حمل و نقل تاكنون 143فروند 
از كشتي هاي شركت كشتيراني جمهوري اسلامي ايران و 74فروند از 
نفتكش هاي شركت ملي نفتكش، از فهرست تحريم هاي امريكا خارج 
شد. پس از اجراي برجام، تردد كشتي هاي خطوط و شركت هاي مهم 
حمل ونق��ل بين المللي به بنادر ايران آغاز ش��ده و تاكنون بيش از20 
شركت كشتيراني همكاري و تردد خود به بنادر ايران را آغاز نموده اند. 
براساس اين گزارش، تاكنون بيش از 30 تفاهمنامه و شش موافقتنامه 
در حوزه حمل و نقل دريايي، از جمله خريد و س��اخت انواع كش��تي، 
تأمين منابع مالي پروژه هاي ساخت كش��تي، تعميرات كشتي، ايجاد 
شركت هاي مش��ترك، آموزش و تامين نيرو، تأمين سوخت، خدمات 
بندري و فناوري اطلاعات بين كش��تيراني جمهوري اسلامي ايران و 
شركت هاي برتر فعال در اين حوزه به امضا رسيده و بعضاً آماده اجرايي 

شدن است. 
نكته جالب اينجاست كه با ش��مرده شدن تمام اين دستاوردها در اين 
گزارش ها به اين نكته اشاره نمي شود كه تأثير بدعهدي غرب بر اجراي 

برجام چه بوده است.
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تحريم ها را رفع كند، بلكه اين تحريم ها تمديد هم شد.  برجام چيزي نيست كه يك 
نفر كه در كشوري انتخاب 
شده اس�ت بخواهد بگويد 
من از آن خوش�م نمي آيد؛ 
خيلي ه�ا ممكن اس�ت از 
خيلي چيزها خوش ش�ان 
نيايد اما برجام براي امريكا 
خير است و ترامپ نمي فهمد 
زيرا برجام فضاي جديدي را 
در دنيا به وجود آورده كه به 
ضرر كسي نيست و بردبرد 
بوده و ب�ه نفع همه اس�ت

در هر ح�ال مذاكره مجدد 
در بحث برجام هيچ معنايي 
ندارد چراكه اين مذاكرات 
مقدمه اي براي توافق بوده 
و س�ال ها ط�ول كش�يده 
اس�ت و تقريباً از سال 82 
اين مذاكرات آغاز شد و در 
دولت يازدهم هم حدود دو 
سال و نيم مذاكره زمان برد


